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نادر طالب زاده  )کارگردان( ابراهیم حاتمی کیا  )فیلم ساز( محمد کاسبی )بازیگر( هادی محمدیان  )پویانما(پروانه معصومی )بازیگر(داود میرباقری )فیلم ساز(شهریار بحرانی )فیلم ساز(جمال شورجه )فیلم ساز( مرتضی شعبانی )مستندساز(پرویز شیخ  طادی )فیلم ساز( شــهید آوینی  )فیلم ساز(مجید مجیدی  )فیلم ساز(فرج الله سلحشور  )فیلم ساز(مهدی فقیه )بازیگر(ابوالقاسم طالبی )فیلم ساز( رسول ملاقلی پور )فیلم ساز(

سینمای ایران ورای همه مشکلاتی که در تولید 
دارد در سال های اخیر از منظر اکران نیز دچار مسائل 
مختلفی است و ازجمله فقدان توزیع عادلانه سالن و 

سانس میان فیلم های مختلف. 
در ادوار مختلف اکران اغلب آثاری بوده اند وابسته 
به پخش کننــدگان یا ســرمایه گذاران خاص که از 
همان ابتدای اکران با صدها سالن روی پرده رفته اند 
و در برابر آثــاری بوده اند که از همان ابتدای اکران، 
بایکوت شــده اند و طبیعی است که نتوانند مخاطب 

کافی داشته باشند. 
این یک قاعده در اکران است که میزان اقبال به 
هر فیلم باعث افزایش یا کاهش سالن های آن می شود 
و هرچقــدر در روزهای ابتدایی اکــران، فیلم بتواند 
بیشتر مخاطب داشته باشد بعدتر میزان سالن هایش 

افزایش یابد.
ولی در مورد فیلم هایی که از همان ابتدا ســالن 
کافی نمی گیرند تا احتمالا رقبای متصل  آنها بفروشد 
معلوم اســت که این قاعده به جایی نخواهد رسید. 
فیلمی که از روز اول اکران حتی یک سالن تمام وقت 

)فول سانس( ندارد و سانس های پرت ابتدای روز به 
آن تعلق می گیرد معلوم اســت که نمی تواند درست 
بفروشــد و در ادامه هم به بهانه همین فروش پایین 
اولیه، همان سالن های محدودش را نیز از دست خواهد 

داد و از پرده پایین خواهد آمد. 
اگر اکران تابســتانی را از منظر میزان سالن مرور 
کنیــم با نهایتا پنج فیلم مواجهیم که صدها ســالن 
دارند و در مقابل ده ها فیلم هســتند که بعضا حتی 
ده ســالن تمام وقت هم ندارند. به عنوان مثال یکی 
از فیلم های برخوردار یک کمدی بزن دررویی است 
که اگــر بازیگران اصلیش را کنــار بگذارید نه خط 

داســتانی درســتی دارد، نه کارگردان مناسبی و نه 
حتی تصویربردار اســتانداردی با این حال چون یک 
سرمایه گذار ســابقا فعال در واردات گوشت منجمد 
پشتش بوده حسابی سالن گرفته. یا یک فیلم برخوردار 

دیگر یک ملودرام آبکی است با داستانی پرخلل و فرج 
از عشــق یک مثلا فیزیکدان به دختری کولی؛ این 
فیلم نیز از ابتدای اکران انبوه سالن و سانس نصیبش 
شده چون یک سرمایه گذار بیت کوین باز پشتش بوده 

که پیش تر زمزمه های حمایتش از جشنواره موسوم 
به جهانی شنیده شده بود و در عین حال میلیاردها 
تومان صرف فیلم شکســت خورده دست اندرکاران 

همان جشنواره کرد. 
چینــش اکران در جهت حمایــت از آثار متصل به 
ســرمایه های بی مســئولیت این ظن را پیش می آورد 
که نکند در ســایه این حمایت بناســت فقط نوعی از 
سینمای بی مغز بزن دررو در انواع مختلفش از کمدی یا 
ملودرام های شبه روشنفکرانه رواج داده شود؟ وگرنه چطور 
می شود میان چند فیلم تازه اکران، بیشترین سانس نصیب 

فیلمی می شود متصل به سرمایه های بی مسئولیت؟! 
به نظر می رسد اگر فکری برای جلوگیری از این 
تبعیض های اکران نشود به زودی فقط فیلم هایی تولید 
می شود که یک سر آن به سرمایه گذاران خاص برسد؟ 
درست است که سینماداری برخی پخش کنندگان و 
شرکت آنها با صاحبان سرمایه های بی مسئولیت عاملی 
است بر ایجاد این وضعیت ولی باید ناظرانی بیرونی 
برای ایجاد نسبی عدالت در اکران باشند تا تبعیض ها 

کاسته شده و اوضاع به سمت ایجاد عدالت برود.

بیش از ۲۳ ســال از پخش برنامه »از آسمان« 
می گــذرد؛ برنامه ای کــه روایتگــر خاطرات و 
ایثارگری های شهدای دوران دفاع مقدس و شهدای 
مدافعان حرم، جانبازان سرافراز، ایثارگران و آزادگان 
مقــاوم از زبان خانواده ها و همرزمان و دوســتان 
آنهاست. تلاش گروه سازنده این برنامه، زنده نگه 
داشتن یاد، خاطره و ایثارگری های رزمندگان اسلام و 
شهدا برای نسل های آینده است؛ این برنامه تاکنون 
۱۵۰۰ مستند درخصوص شهدا، جانبازان، آزادگان و 
ایثارگران ارائه داده است. با توجه به اینکه شنیدیم 

قرار است تغییراتی در »از آسمان« ایجاد شود، پای 
صحبت تهیه کننده و کارگردان این برنامه نشستیم.

***
امیر خورشــیدی فرد تهیه کننــده و کارگردان برنامه 
مستند و روایتی »از آسمان« در گفت وگو با خبرنگار کیهان 
با اشــاره به اهمیت تولید این نوع برنامه برای رسانه ملی 
گفت: تجربه ای که از سال ۶۵ و در دوران دفاع مقدس و 
در رابطه با عملیات های کربلای ۴ و ۵ برای ساخت برنامه 
در گروه تلویزیونی سپاه در سازمان صداوسیما داشتم، خود 
انگیزه ای شــد که سمت ساخت این برنامه حرکت کنیم؛ 

از ســال ۷۸ تولید برنامه »از آســمان« آغاز شد و خدا را 
شکر تا کنون ۱۵۰۰ برنامه مستند از زندگی شهدای دوران 
دفاع مقدس، شهدای مدافعان حرم، جانبازان، ایثارگران 
و آزادگان ســرافراز را تولید کردیم که از شبکه دو رسانه 

ملی پخش شد.
وی با عنوان این مطلب که محور اصلی ما برای ساخت 
این برنامه خانواده های شهداست افزود: نوع روایت ها دراین 
مستند بســیار متنوع و مختلف است و تمام سعی ما در 
برنامه »از آســمان« معرفی شهدای شهرهای مختلف و 
اقصی نقاط ایران اســت و بیشتر روی خانواده های شهدا 
تمرکز داریم و در ابتدا پدر، مادر، همســر و فرزند شهدا و 
در مرحله بعد هم به سراغ همرزمان و دوستان و بستگان 

نزدیک شهدا رفته ایم.
کارگــردان برنامه »از آســمان« همچنین دررابطه با 
همکاری نهادهای مختلف بــرای تولید این برنامه گفت: 
بخش ایثارگران ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی به ما در 
معرفی شهدا بسیار کمک کرده است چرا که هدف ما در 
این برنامه معرفی شهدایی است که کمتر به آنها پرداخته 
شده است و خوشبختانه در این مسیر خدا هم کمک کرد 
و سوژه های بسیار خوبی پیدا کرده ایم که باعث شده این 

برنامه با  کیفیت خوبی ساخته شود. 
وی یادآور شــد: این برنامه در حــال حاضر روزهای 
پنجشنبه ساعت ۳۰: ۱۳ از شبکه دو سیما پخش می شود 
اما قرار شــده تغییراتی در زمــان و روز پخش برنامه » از 

آسمان« داشته باشیم و به همین منظور در حال گفت وگو 
و هماهنگی های لازم با مدیران شبکه دو تلویزیون هستیم. 
امیر خورشــیدی فرد همچنین خاطرنشــان کرد: در 
بخش روایت زندگی و خاطرات شهدای مدافعان حرم در 
سوریه تلاش بسیاری تاکنون انجام شده و تاحالا زندگی 
۲۴۰ شــهید مدافع حرم و نیز شهدای فاطمیون در این 
برنامه روایت شده است و البته هدف ما روایت خاطرات و 
زندگی شهدای سراسر کشور است و حتی به اقصی نقاط 
ایران هم می رویم تا راوی زندگی و خاطرات شهدایی که 

تاکنون دیده نشده اند باشیم.
کارگردان برنامه »از آسمان« با عنوان این مطلب که 
در آینده هم تغییراتــی در این برنامه صورت می گیرد تا 
به افزایش کیفیت آن کمــک کند گفت: در حال حاضر 
آیتم های خوبی مثل نریشن، معرفی شهرهای محل زندگی 
و کار شهدا و در کل فضای فعالیت و زندگی این عزیزان را 
به تصویر کشیده ایم و در آینده هم آیتم های جدیدی مثل 
تصویربرداری هوایی برخی از سکانس ها و جنبه های خاص 
زندگی شــهدا را به برنامه اضافه خواهیم کرد که می تواند 

برای مخاطبان جذاب تر هم باشد.
این تهیه کننده تلویزیون همچنین اظهار داشت: باتوجه 
به فرمایشات گهر بار مقام معظم رهبری که فرمودند دوران 
دفاع مقدس یک گنجینه تمام نشدنی است که باید برای 
آیندگان به یادگار بماند لذا ما سعی کرده ایم که براساس 
فرمایشات مقام معظم رهبری به موضوعات شهدا، جانبازان، 

آزادگان و ایثارگران دوران هشت سال دفاع مقدس به طور 
ویژه بپردازیم.

خورشیدی فرد در ادامه این گفت وگو خاطرنشان کرد: 
»از آســمان« تنها برنامه خاص شهداست و خوشبختانه 
بازخوردهای بسیار خوبی در جامعه داشته است و توانسته 
مخاطبان زیادی را پای تلویزیون بنشاند و در همین جا من 
به عنوان کارگردان و تهیه کننده این برنامه از پیشنهادها و 
نظرات افرادی که دوران جنگ تحمیلی را تجربه کرده اند و 
پیشکسوتان و کارشناسان و فرماندهان دوران دفاع مقدس 
تقاضا دارم که برای بهتر شدن این برنامه و افزایش کیفیت 
محتوایی آن دســت یاری به ما بدهنــد و ما از نظرات و 
رهنمودهای این عزیزان بســیار استقبال کرده ودر برنامه 

استفاده خواهیم کرد. 
تهیه کننده برنامه » از آســمان« شــبکه دو سیما با 
اشاره به اینکه این برنامه فصل هجدهم خود را پشت سر 
می گذراند گفت: بیش از ۲۳ ســال است که از تولید این 
برنامه می گذرد و به جرئت باید بگویم که از قدیمی ترین 
برنامه درخصوص شــهدا، جانبازان، آزادگان و ایثارگران 
است و امیدواریم که با تغییراتی که به زودی در این برنامه 
خواهیم داد کیفیت برنامه بیش از گذشته شود و مخاطبان 

بیشتری را جذب کند.

»قرارداد ۱9 ژوئن« در ژانر مستند تاریخی یکی از آثاری است که 
به رغم گذشت چند سال از تولیدش، اما هنوز هم تماشایی و دارای 
عبرت هایی برای امروز اســت. اما مزیت مستند »قرارداد ۱9 ژوئن« 
این است که یک بحث پردامنه و حدود ۴۰ سال تاریخ معاصر ایران 
را در زمانی  اندک و موجز روایت می کند. به بهانه حواشــی اخیر در 
حوزه سیاست خارجی کشور و یادآوری آنچه طی چهار دهه گذشته 
در مذاکره یا تقابل با آمریکا رخ داده و به ویژه ماجرای برجام در دوران 
وزارت محمد جواد ظریف، بازخوانی این مستند خالی از لطف نیست.

مستند »قرارداد ۱9 ژوئن« از روایتی هوشمندانه برخوردار است. 
طوری که به دور از هر گونه شعارزدگی و یا اغراق و تحمیل عقیده به 
مخاطب، محتوای مدنظر خود را مطرح می کند. آغازگر این مستند، 
بیان نظرات و حرف های سیاســتمداران عاشق رابطه با آمریکاست. 
یعنی طرح مســئله به بهترین شکل ممکن و بدون هیچ واسطه ای 
مطرح شده است. به این ترتیب، فیلم می تواند در همان ابتدا، توجه 
آن دســته از تماشاگرانی که ممکن است با پیام اصلی فیلم مخالف 

هستند را هم به خودش جلب کند.
مهم ترین ویژگی مستند »قرارداد ۱9 ژوئن« مطابقت کامل آن 
با شــرایط و مسائل جامعه امروز ماســت. این شباهت، بیش از هر 
چیز به خاطر پرداختن به مناسبات میان ایران و آمریکاست. اساسا 
موضوع روابط یا برخوردهای میان ایران و آمریکا، همیشــه مسئله 
روز است. قدیمی ترین مسئله سیاسی در ایران از کودتای ۲۸ مرداد 
۱۳۳۲ تا به حال، آمریکا بوده است. هر چند که گاهی این مسئله، 
برجســته تر می شود. مثل دوران تسخیر ســفارت آمریکا در تهران 
توســط دانشجویان که این فیلم هم به آن می پردازد و یا در هشت 
سال اخیر و دولت حسن روحانی که با مسئله برجام مواجه شدیم.

 اما نقطه عطف این مستند، پرداختن به ماجرایی است که شباهت 
زیادی به برجام دارد؛ بیانیه الجزایر )قرارداد ۱9ژوئن( میان ایران و 
آمریکا که نام فیلم هم به طور مستقیم به آن اشاره دارد، اتفاقی تلخ 
و عبرت آموز اســت. درست مانند آنچه در قرارداد دیگری با عنوان 
»برجام« میان ایران و آمریکا اتفاق افتاد. این مستند بدون اینکه حتی 
اشــاره ای به برجام کند، اما به نقد مذاکرات ایران و غرب و به ویژه 
آمریــکا می پردازد. چون در جریان قرارداد ۱9ژوئن نیز آمریکایی ها 
بــه تعهدات خود عمل نکردند و طرف ایرانی را فریب دادند. اتفاقی 

که بعدا و در جریان برجام در دولت روحانی نیز تکرار شد.

این اثر برای همه مردم متناسب است و برخلاف غالب مستندهای 
 سیاسی که برای مخاطب خاص ساخته می شوند، مستند »قرارداد 
۱9 ژوئــن« جذابیت لازم برای مخاطب عــام را هم دارد. به ویژه ، 
شــباهت ماجراهایی که در فیلم اتفاق می افتد با مسائل مربوط به 
برجام، می تواند موجب لذت فرهنگی و تاریخی و شگفتی مردم شود. 
اما اگر بخواهیم دیدن این فیلم را به گروه خاصی پیشــنهاد دهیم، 
این گروه حتما آن هایی هســتند که حل مشکلات کشور را وابسته 
بــه خارج از مرزها می دانند. این فیلم همچنین برای همه آن هایی 
که قصد مذاکره یا قرارداد با آمریکا را دارند، هوشــیار کننده خواهد 
بود. چون در این مستند، بعینه می بینیم که اساسا مذاکره و معامله 
با آمریکا با سایر کشورها متفاوت است؛ در این مورد خاص، همواره 
طرف ایرانی بازنده بوده و طرف غربی به جای »عهدنامه«، فریب نامه 

به خورد ما داده و خواهد داد!
حداقل دســتاورد فیلم هایی چون »قــرارداد ۱9 ژوئن« طرح 
مسئله اســت. یعنی این فیلم ها موضوعاتی تاریخی اما متناسب با 
شــرایط نوین را برجسته می ســازند و موجب شکل گیری بحث ها 
و چالش هایی پیرامون آن موضوع می شــوند. اما در شرایط آرمانی، 
مستند تاریخی- سیاسی، کارکردی فراتر از انتشار اطلاعات خام دارد و 
می تواند سواد و بینش مردم را نسبت به وقایع و موقعیت های سیاسی 
و اجتماعی ارتقا دهد. چنین فیلم هایی چنان که افشاگر حقایق باشند 
و در اختیــار مخاطب انبوه قرار بگیرند، می توانند خودآگاهی مردم 
را بالا ببرند. به طور طبیعی، جامعه برخوردار از خودآگاهی، بصیرت 
و سواد تاریخی، کمتر فریب می خورد و در بزنگاه های سیاسی مثل 

انتخابات، تصمیم دقیق تری می گیرد.
ساخت مستندهای سیاســی و تاریخی هم به دانش و بصیرت 
بالا نیاز دارد و هم به جســارت و شــجاعت. متأسفانه بخش زیادی 
از فیلمســازان و مستندسازان ما ســواد و آگاهی بالایی نسبت به 
وقایع و تاریخ سیاسی کشــورمان ندارند. همچنین جرأت ورود به 
چنین میدان هایی کمتر در بین فیلمسازان ما به خصوص در عرصه 
داستانی دیده می شود. خوشبختانه طی سال های اخیر و به ویژه در 
بین مستندسازهای جوان انقلابی، استعدادهای تازه ای ظهور کرده 
است که هم تسلط خوبی به تاریخ و سیاست دارند و هم جسورانه به 
موضوعات داغ و ملتهب می پردازند. »قرارداد ۱9 ژوئن« نیز نمونه ای 

از تلاش های این طیف از مستندسازهاست.
تاریخ معاصر، منبع بی پایانی برای تولید مســتندهایی است که 
می توان به واســطه آن ها، به مسائل امروز پرداخت. در همین فیلم 
اشاراتی به شخصیت هایی چون شهید آیت، شهید دیالمه و... شده 
است. شخصیت های بزرگی که از زمان خود بسیار مترقی تر بودند. 
به نظرم این شخصیت ها سوژه های بسیار جذاب و مهمی برای تولید 

فیلم های مستند روشنگر در حوزه سیاسی و تاریخی هستند.

یادآوری مستند »قرارداد ۱9 ژوئن«

 »برجــام«
 در آئینه تاریخ

 مهدی امیدی

گفت وگو با امیر خورشیدی فرد تهیه کننده و کارگردان برنامه » از آسمان« 

تغییراتجدیددرانتظاربرنامهای
با۲۳سالسابقه رسول شمالی ورزنده

حدود یک سال قبل در چنین روزهایی بود 
فرج نژاد،  دکتر محمدحسین  که حجت الاسلام 
منتقد و مدرس سینما، در اثر یک سانحه رانندگی 
مشکوک، به طور شهادت گونه ای همراه همسر و 
فرزندانش دار فانی را وداع گفتند. وی عضو سابق 
هیئت  مدیره انجمن مطالعات سواد رسانه فضای 
مجازی حوزه علمیه قم و از اســاتید برجسته 
سواد رسانه و صهیونیسم پژوهی بود. او از جمله 
محققان و پژوهشگران برتر کشور در حوزه سواد 
رسانه محسوب می شد. از مرحوم فرج نژاد آثار 
فاخری همچون »دین در سینمای شرق و غرب«، 
و  »اسطوره های صهیونیستی سینما« ، »سینما 
فلسفه شــک  گرایی و صهیون«، »هیورکایت و 
سینمای صهیونیسم« و »ارتباط کابالیسم یهودی 

و مدرنیته« به یادگار مانده است.
دکتــر فرج نــژاد به رغم مســئولیت ها و 
فعالیت های فراوان، در یکی از مناطق فرودست 
قم اجاره نشین بود و برای چاپ کتابش ماشینش 
را هم فروخته بــود. کتاب »مردی که تعطیلی 
نداشت« درباره زندگی زنده یاد حسین فرج نژاد 
به قلم محسن مومنی و توسط انتشارات شهید 

کاظمی  منتشر و راهی بازار نشر شده است.
به مناسبت ســالگرد درگذشت این مجاهد 
فرهنگی، نظر چند تن از استادان عرصه فرهنگ 

و رسانه درباره وی را می خوانید:
سعید مســتغاثی، منتقد و مدرس سینما درباره 
دکتر فرج نژاد می گوید: وقتی با او برخورد می کردی، 
انگار نــه انگار که علاوه  بر حوزه علمیه، در دو ســه 
رشــته دانشگاهی هم تحصیلات عالی دارد و چندین 
مسئولیت تحقیقاتی و رسانه ای برعهده اوست. با صفا 
بود و خوش مشرب و اهل شوخی و بذله گویی ولی در 
عین حال در مسائل مبرم جامعه و به خصوص وضعیت 
فرهنگی آن، خیلی جدی بود و بسیار عصبی می شد و 
جوش می زد. موتوری زیر پایش بود )همان موتوری که 
او و خانواده اش را بعد از دعای عرفه و در شب عید قربان 
به ملکوت اعلا برد( و خانه محقری در پایین دست ترین 
بخش های قم، اجاره کرده بود. آرام و قرار نداشــت، یا 
در حال مطالعه بــود و تحقیق و درس خواندن یا در 
حال بحث و فحص های فرهنگی و علمی و یا در حال 
درس دادن و نوشــتن... سعی می کرد در تحقیقات و 
پژوهش های خود، دانشــجویانش را نیز همراه گرداند 
و از همین روی در تالیف کتاب هایش، دهها دانشجو 
و طلبه شرکت داشتند و هر یک تحت مدیریت او به 
گونه ای بخشی از تحقیق و پژوهش و تالیف را برعهده 
گرفته بودند که نامشــان نیز برروی جلد آن کتاب ها 
ثبت شده است. کتاب هایی مثل »تحلیل نفوذ فرهنگ 

کابالیستی در ســینما« یا »دین در سینمای شرق و 
غرب« و یا »اســطوره های صهیونیستی سینما« و...

روزگاری نشــریه »رواق اندیشه و هنر« را در می آورد 
و به عمیق ترین مســائل فکــری هنر در دنیای امروز 
می پرداخت. روی سینمای امروز دنیا خیلی کار کرده 
بود، خصوصا روی برخی فیلم ها مانند مجموعه »هری 
پاتر« یا »ارباب حلقه ها« که به جرات می توانم بگویم 
تقریبا منبع و نوشــته و نظری در زمینه آن دو فیلم 
در دنیا نبود که او پیگیر نشده و از قلم انداخته باشد. 
مثلا برای »ارباب حلقه ها«، همه کُنه و بنُ اندیشه های 
»جی. آر. آر. تالکین« )نویسنده اش( را بیرون کشیده بود.

آیت الله ابوالقاســم علیدوســت، از مدرسان حوزه 
 علمیه می گوید: من اولین بار زمانی به ظرفیت این جوان 
پی بردم که کتاب ایشــان، »دین در سینمای شرق 
و غرب« را مشــاهده کردم. ما همان طور که در پیام 
تسلیت رحلت ایشــان ذکر کردیم، دکتر فرج نژاد را 
ظرفیتی عظیم می دانستیم، چرا که همواره یک فضا 
و پنجره جدیدی را در ســاحات مختلف مطرح کرده 
و در آن وارد می شد. جوانی مثل دکتر فرج نژاد راهی 
را ترســیم کردند که تکلیف عمده جوانان حوزوی و 
دانشگاهی را مشخص کرد. امروز اگر از بنده بخواهند 
که یک مصداق از انســان »زمــان آگاه« بیاورم، قطعا 
آن فرد آقای فرج نژاد اســت. او به معنای واقعی کلمه 
یک طلبه فاضل و زمان آگاه بود.به عقیده ما یک طلبه 
زمان شــناس برای اینکه بتواند بــه درد امام خویش 
بخورد، ســه ویژگی نیاز دارد و مرحوم دکتر فرج نژاد 
این ســه ویژگی را در خود داشتند. ویژگی اول طلبه 
زمان آگاه این است که باید دغدغه داشته باشد. دغدغه 
دیــن، دغدغه فهم دین، دغدغه اجرای دین و دغدغه 
تبلیغ دین. ما مکرر از دوســتان ایشان شنیده ایم که 
می گفتند؛ اگر ایشــان احســاس می کرد که پانصد 
کیلومتر آن طرف تر از محل ســکونتش یک مشکل 
فرهنگی وجود دارد و لازم است که کاری انجام دهد، 
تمام تلاشش را می کرد تا آن مشکل فرهنگی را حل 
کند و حل می کرد. ویژگی دوم این است که طلبه باید 
پس از دغدغه مندی، مسلح شود. بعضی ها دغدغه دارند، 
حرف می زنند، انتقاد می کنند، دغدغه مند هم هستند؛ 
اما مســلح نشده اند. این عده شاید دغدغه مند باشند، 

اما توانمند و مســلح به سلاح نشده اند. دکتر فرج نژاد 
این گونه نبود؛ او دغدغه و توانمندی را یکجا جمع کرده 
بود. ویژگی سوم هم این است که طلبه بعد از اینکه به 
سلاح مناسب مسلح شد، باید این سلاح را علیه دشمن 
به کار ببرد. عده ای از انسان ها اول دغدغه پیدا می کنند 
و بعد مسلح می شوند، اما مثل سربازانی که در سنگر 
مشغول یکدیگر شده  و با هم کشتی می گیرند، عمل 
نمی کنند؛ بلکه بیرون می آیند و با ســلاح خود علیه 
دشــمن مبارزه می کند. دکتر فرج نژاد مصداق روشن 

این گونه از افراد بود.
محمد حسنی، مدیرعامل انتشارات جمکران نیز در 
گفت وگو با سایت فکرت بیان می کند: استاد فرج  نژاد 
شــخصیتی ذو ابعاد داشت. کارهای او اداری، ساعتی 
و قراردادی نبود؛ بلکه در اندیشــه او کار کردن دارای 
هدف والا و بســیجی  وار بود. او اهل قلم و گفتگو بود. 
دشمن  شناسی و غرب  شناســی در منظومه علمی او 
جایگاه ویژه  ای داشت. استاد فرج  نژاد به خوبی رسانه 
و اولویت  های مطرح شــده در بحث دشمن  شناســی 
را می  فهمیــد. از ایشــان به عنــوان درجه یک  ترین 
دشمن  شــناس در فضای انقلاب اسلامی می  توان یاد 
کرد. او پیرامون مباحث اقتصاد و پزشکی )نظام جهانی 
پزشکی و بهداشــتی ایجاد شده توسط مدرنیته( نیز 

کار می  کرد. ایشان سعی می  کرد اهداف مختلفی را به 
صورت موازی با ســایر کارها دنبال نماید. او با مراکز 
و گروه  هــای مختلف همکاری می  نمود و نوع نگاهش 

نسبت به شاگردان، پدرانه و دلسوزانه بود.
دکتــر حمیدرضا مقصودی، عضــو هیئت علمی 
دانشگاه قم نیز می گوید: استاد فرج  نژاد به این نتیجه 
رســیده بود، زمانی که می  خواهی یک مســئله را در 
حوزه  های مختلف و مســائل روز بررســی کند، لازم 
و ضروریســت که ابواب مختلــف آن را باز نماید و به 
تحلیل و بررسی آن  ها بپردازد. لذا این حرکت ایشان در 
شاخه  های مختلف تحصیلی و شبکه  سازی دانشی ناشی 
از نگاه پارادایماتیک بود. سیستم فکری محمدحسین، 
ادراک و دنبال کردن ابواب هنری، سیاسی، فرهنگی و 
انتقال آن به سایر افراد بود. این استادِ انقلابی در این 
زمینه تلاش  های فراوانی نمود. محمدحســین بسیار 
نســبت به مسئله نفود حساسیت داشت. او به راحتی 
فریب نمی  خورد و در مسائل سیاسی و اجتماعی بسیار 
تیزبین و ریزبین بود و نفوذ و طریقه   نفوذپذیری را به 
خوبــی ادراک می  کرد. فرج  نژاد در حال پر کردن یک 
خلأ بود و آن خلأ، گفت وگوی بین حوزه   نظریه  سازان، 
نظریه  پــردازان، دانش  ورزها، دانشــجویان و معلمین 
انقلابی بود. هدف محمدحســین، ایجاد شبکه  سازی 
بود و از این منظر است که او را پرکننده   خلأ می  نامم. 
این استاد برجسته در یک اتفاق اجتماعی، به  سرعت 
رگه  های نفوذ را پیدا می  کرد؛ چرا که اقدام به بررسی 
بعد تاریخی آن می  کرد. حال اگر کســی به او تهمت 
توهم زدن می  زند، او می  آمد و سلســله استدلال  های 
خــود را ارائه می  داد. یکی از خصوصیاتی که به  خوبی 
در محمدحسین دیده می  شــد، این بود که همیشه 
مسائل مختلف را می  دید و آن  ها را ادارک می  کرد؛ چرا 
که او گفتگوهای متعددی با تاریخ  دان  ها، فیلسوفان، 

جامعه  شناسان و اقتصاد  دانان می  کرد.
ابراهیم دهقان، دبیر جبهه فرهنگی استان یزد هم 
درباره مرحوم فرج نژاد می گوید: طرح و برنامه استاد 
فرج  نژاد، راهبردی و منطبق بر یک اصول آینده  پژوهی 
و ســند چشم  اندازی بود که قوه   عاقله   این سند، خود 
شخصیت محمدحسین بود. بر اساس مطالعات زیاد، 
دسترسی به منابع و نگاه حکمتی استاد به مجموعه  ای 

از رشته  ها و این  که سعی داشت در این رشته  ها سواد 
خود را افزایش دهد. )۲۰ رشته( در همه   طراحی  های 
اســتاد، قطعاً بحث غرب  شناسی قوی و پررنگ بود و 
گاهی در جلسات خصوصی پیرامون چهره  های مشهور 
و ســخنران دانشگاهی، سیاسی و مذهبی مباحثی را 
مطرح می  کرد که این اســاتید با وجود مشهور بودن، 
وجه دشمن  شناســی بســیار ضعیفی دارند. لذا این 
اساتید، در این مرحله دچار کمبود تحلیل می  شوند و 
نمی  توانند تحلیل درستی داشته باشند و کم می  آورند 
و در نهایت به آن شخصیتی تبدیل می  شوند که نباید 
شوند. ایشان در سال اول در مدرسه تیزهوشان درس 
خواند و به اذعان خودش، در سال بعد از این مدرسه 
فرار می  کند؛ چرا که احساس و درک او از محیط علمی 
و علم  زده   خاص یــزد پیدا کرده بود )او مخالف وضع 
فعلی کنکور بود( و مخالفت خود را با این قداســت و 
اصالت تست  زنی برای بچه  ها به روشنی نشان می  داد. 
به همین دلیل اســتاد فرج  نژاد از این فضای سکولار 

علمی فرار کرد و به حوزه رفت.
دکتر محمدعلی روزبهانی، مدیر حوزه هنری استان 
قم نیز اظهار می کند: ایشان به طور جدی می خواست 
دوســتان و نزدیکانش اهل مطالعه و دقت باشند و از 
آموختن به آنها دریغ نمی کرد. حقیقتاً مخلصانه رفتار 
می کرد و همه زندگی اش را پای این باور عمیق گذاشت 
که اســلام و انقلاب اسلامی حق است و ما باید از آن 
دفاع کنیم. بر همین اساس نیز در عرصه جهاد تبیین 
به معنای واقعــی کلمه فعال و تأثیرگذار بود و بدون 
تعارف و اغراق از جمله کسانی بود که در مسیر تبیین 
حــق و حقیقت و بحث جهاد تبیین به هیچ وجه اهل 

کم گذاشتن و مسامحه و کوتاهی نبود.
حســن صدرایی عارف، سردبیر خبرگزاری حوزه 
نیز می گوید: تمام ویژگی  های استاد فرج  نژاد در سایه 
اخلاص می  باشــد. اخلاص و بی  توجهی ایشان به دنیا 
زبانزد بود. ما یک دوره »آموزش مهارت  های رسانه  ای« 
آنلاین برای روحانیون یکی از استان  های کشور برگزار 
کردیم که چندین ساعت وقت استاد فرج  نژاد را گرفتیم 
و در آن دوره در خدمت ایشــان بودیم. طبیعی است 
که وقتی یک دوره برگزار می  شــود، آن اســتاد وقت 
می  گذارد، مطالعه می  کند، ارائه بحث را انجام می  دهد 
و در نهایت به سؤالات مخاطبین پاسخ می  دهد. ما از 
باب تقدیر و تشکر وجه محدود و مختصری را تقدیم 
اساتید می  کردیم؛ چندین ما همکاران ما بسیار دنبال 
ایشان بودند تا بتوانند یک شماره کارت بگیرند و مؤفق 
نمی  شــدند؛ در نهایت در یکی از جلسات به هرنحوی 
از ایشــان به زور شماره حساب گرفتیم و حق  الزحمه 
را واریز کردیم. لذا این بی  توجهی به دنیا در شخصیت 

این استاد، مشهود بود.

بزرگداشت نخستین سالگرد درگذشت دکتر محمدحسین فرج نژاد

نداشت... تعطیلی  که  مجاهدی 

 امـان از 
تبعیض ...

حامد مظفری


